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(Az ülés kezdetének időpontja: 11 óra 28 perc) 

Az ülés megnyitása, a határozatképesség megállapítása, a napirend 
elfogadása 

BARCZA ATTILA (Fidesz), az albizottság elnöke, a továbbiakban ELNÖK: 
Szeretettel köszöntöm képviselőtársaimat a Gazdasági Bizottság Turisztikai 
Albizottságának a tavaszi ülésszakban tartott első turisztikai albizottsági ülésén.  

Elsőként megállapítom, hogy a bizottságunk határozatképes; a bizottsági ülésen 
öt fő jelen van, és helyettesítési megbízást pedig 3 fő képviselőtársunk adott, így a 
munkánkat megkezdhetjük. 

Képviselőtársaim előzetesen megkapták a mai ülés napirendjét és az erre szóló 
meghívót. Kérdezem, hogy ki az, aki a kiküldött napirendet elfogadja. Kérem, hogy 
erről kézfelemeléssel szavazzunk! (Szavazás.) Köszönöm szépen. Megállapítom, hogy 
bizottságunk a napirendet egyhangúlag elfogadta, így rá is térhetünk az első napirendi 
pontra.  

Tájékoztató a Nemzeti Vallásturizmus Intézkedési Tervről 

Következik a „Tájékoztató a Nemzeti Vallásturizmus Intézkedési Tervről”. 
Köszöntöm ülésünkön Nacsa Lőrinc miniszteri biztos urat, aki a nemzeti 
vallásturisztikai intézkedési terv megvalósításához szükséges intézkedések 
koordinációjáért felelős. Kinevezéséhez egyébként gratulálok, és a munkájához nagyon 
sok sikert kívánunk! Azt kérjük miniszteri biztos úrtól, hogy tartson a bizottságunknak 
egy tájékoztatót az intézkedési tervről és a tervezett munkájáról. Képviselőtársaimat 
pedig tájékoztatom, hogy a bizottság szokásrendje szerint utána egy körben lenne 
lehetőség kérdezni, megvitatni az elhangzottakat, majd folytatjuk az egyebekkel a 
bizottsági ülést, ahol szeretnék rövid tájékoztatást adni a tavaszi munkatervünkről. Így 
nincs más hátra, mint hogy átadjam miniszteri biztos úrnak a szót. Parancsoljon! 

Nacsa Lőrinc tájékoztatója 

NACSA LŐRINC, a Nemzeti Vallásturizmus Intézkedési Terv megvalósításához 
szükséges intézkedések koordinációjáért felelős miniszteri biztos: Köszönöm szépen. 
Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Bizottság! Tisztelt Képviselőtársaim! Először is szeretném 
megköszönni a lehetőséget, hogy itt az albizottság előtt beszámolhatok a nemrég 
elkezdett munkánkról. Köszönöm azt is, hogy az albizottság érdeklődik egy olyan 
kiemelt téma iránt, ami az albizottság hatáskörébe is tartozik és a magyarországi 
vallásturizmussal foglalkozik.  

A kormány a tavalyi évben fogadta el a Nemzeti Vallásturizmus Intézkedési 
Tervet. A 2022-es országgyűlési választás után felálló új kormány statútumában már 
az egyházügyekért felelős miniszterelnök-helyettes hatáskörébe tartozik a 
vallásturizmus is, így Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes úr megbízásából és 
felkérésére segítem őt ebben a munkában 2023. február 11-től, két hónappal ezelőttől.  

Mit is értünk vallásturizmus alatt? A „Turizmus 2.0” stratégia önök előtt sem 
ismeretlen, és ennek egy hangsúlyos fejezete a vallásturizmus. Ennek az átfogó 
stratégiai keretrendszernek a kialakítása mentén került sor a Vallásturizmus 
Intézkedési Terv megalkotására, egyfajta alágazati fejlesztési programként. Mi azt 
gondoljuk, hogy a vallásturizmus a találkozásról szól, a találkozás kultúrájáról szól: ki-
ki eldöntheti, hogy kivel-mivel akar találkozni, a Jóistennel, önmagával, a másik 
emberrel, az épített és kulturális örökséggel, hiszen Magyarország rendkívül gazdag 
értékkincsekkel rendelkezik. A közel több mint ezeréves keresztény történelmünk 
számos olyan épített örökséget, szellemi örökséget, szakrális helyet hagyott ránk, 
amelyeket kötelességünk őrizni, ápolni, és ezeket minél szélesebb körben nyilvánossá 
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is tenni, hiszen a vallási közösségek esetében az egyének személyes testi és lelki 
fejlődéséhez járul hozzá, hogyha ilyen helyeket látogatnak, hogyha a kiemelt 
vallásturisztikai desztinációkra elmennek, ellátogatnak.  

Az én feladatom, a mi feladatunk a Magyarországon már meglévő 
vallásturisztikai helyek fejlesztése, segítése, hogy nemcsak a hazai, hanem a 
nemzetközi közösség előtt is egyfajta nagyobb nyilvánosságot kapjon, hiszen ha 
mindenki arra gondol, hogy milyen vallásturisztikai zászlóshajóink vannak - így 
szoktuk magunk között nevezni -, akkor mindenkinek eszébe jut mondjuk a 
Pannonhalmi Főapátság, a Dohány utcai Zsinagóga, a Debreceni Nagytemplom vagy 
éppen Mátraverebély-Szentkút vagy akár az esztergomi bazilika. Látjuk, hogy 
mindenki kapásból sok mindent fel tud sorolni, és az elmúlt 13 év kormányzati 
intézkedéseinek köszönhetően számos zarándokhely megújult, számos épített örökség, 
templom, keresztény szakrális hely, múzeum meg tudott szépülni, meg tudott újulni, 
és ezáltal a turisztikai vonzereje is növekedni tudott. Épültek zarándokszállások, épült 
infrastrukturális fejlesztés a zarándokhelyekhez, a parkolótól kezdve a kiszolgáló 
helyiségekig és a többi, és én azt gondolom, kiemelt célunk, hogy hazánk vallási 
értékkincseit mind Magyarországon, mind pedig azon kívül a nemzetközi közösség is 
jobban megismerje.  

A vallásturisztikai helyekre ellátogatókat mi alapvetően két csoportra osztjuk: 
vannak a zarándokok és vannak a turisták. A zarándok a vallási jellegéért megy, a 
Jóistennel való személyes találkozás reményében megy, valamilyen keresztény vagy 
zsidó-keresztény vallási indíttatásból látogatja meg ezeket a helyeket, vagy akár 
valamilyen esemény kapcsán kerül ezekre a helyekre. A másik része pedig a turista, aki 
az értékkincsek, az épített örökség, a kulturális jelentőség, a programkínálat, esetleg 
valamiféle muzeális érték miatt találkozik ezekkel a helyekkel.  

Európa egyébként nagyon gazdag a vallásturisztikai helyekben. Tudjuk azt, hogy 
Európa keresztény gyökereit nemhogy nem kellene letagadni, hanem erősíteni kellene. 
Mindannyian magunk elé képzelhetjük azt a szituációt, hogy egy-egy európai városban, 
amikor felütjük az útikönyvet, akkor a kiemelt látnivalóknál tízből legalább öt-hat-
nyolc a keresztény kultúrkörhöz, zsidó-keresztény kultúrkörhöz kötődik, legyenek azok 
képtárak, székesegyházak, különböző kegyhelyek és így tovább. 

Nagyon fontosnak tartjuk az eseményeket, ezért azzal szeretném indítani a 
beszámolómat, hogy óriási megtiszteltetés, hogy őszentsége Ferenc pápa 
Magyarországra látogat két hét múlva. Nagyon fontos. Ha önök kinéznek itt majd az 
ablakon, látják már a munkálatok előkészületeit itt a Kossuth téren. Nagyon kiemelt 
jelentőségűnek tartom, hogy Ferenc pápa másodszor is Magyarországra érkezik, és 
harmadszor találkozik a magyar közösséggel, hiszen Csíksomlyón is lehetősége volt egy 
magyar misén részt vennie és azt vezetnie. Fontosnak tartom, mert Ferenc pápa - 
nyilván Olaszországon kívül - sehova máshova nem látogatott el két alkalommal, ezért 
külön megtiszteltetés számunkra, hogy így már harmadszor találkozik a magyar 
közösséggel, és másodszor teheti ezt Magyarországon. Mi büszkék vagyunk 
Magyarország ezeréves keresztény múltjára, történelmére és azokra a kincsekre, 
amelyeket mi nemcsak örökségként kaptunk, hanem a jövőnket is jelentik, és ezért kell 
dolgoznunk. 

Ha megnézzük a kiindulási adottságainkat, akkor Magyarország rendkívül 
sokszínű és kiemelkedő vallási értékkincskínálattal rendelkezik, de sokszor nemzetközi 
szinten ez még nem kap megfelelő figyelmet. A belföldi látogatók számára is a hazai 
értékkincskínálat bizonyos elemei nehezen fellelhetőek, nehezen találnak róla 
információt, és nem létezik egy átfogó adatbázis. Ezért mindenképpen feladatunknak 
tekintjük, hogy egy olyan átfogó vallásturisztikai adatbázis jöjjön létre a következő 
időszakban, ami által mindenki megismerheti és hozzáférhet azokhoz az 
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értékkincsekhez, amelyek akár sokszor egy pici kis falu, akár egy eldugott út, akár egy 
erdő, például rengeteg… - az egyetlen magyar alapítású szerzetesrend, a pálos 
szerzetesrend számos kolostora vagy kolostorromja ma már nem meglévő települések, 
hanem sokszor erdei ösvények mellett, különböző vadregényes helyeken találhatóak.  

Ez az adatbázis nagyon fontos, hiszen az alapvető infrastrukturális feltételek 
megteremtésében rengeteget léptünk előre az elmúlt időszakban, és látjuk azt, hogy 
van egy kettősség, mert sok értékkincsünk még ismeretlen, nem kap megfelelő 
nyilvánosságot, viszont a nagy értékkincseink, a zászlóshajók pedig már rendkívül 
fejlett és komplex értékkínálattal rendelkeznek, mind a tartalom, mind pedig a 
turisztikai élmény jelen van ezeken a helyeken. 

A hazai vallásturizmus további fejlesztését, a fejlesztési irányokról való 
gondolkodást, az intézménybeli és képességbeli előfeltételeket próbáljuk most 
megteremteni, és azt a kommunikációs csatornát kialakítani az egyházi és civil 
szereplőkkel, illetve az önkormányzatokkal, amelyeknek szintén érdekük, hogy 
bővüljön a turisztikai látogatók száma ezeken a kiemelt helyeken. 

Nagyon fontosnak tartom, hogy ez a párbeszéd elinduljon, hogy megteremtsük 
együtt ezeket a feltételeket. Nagyon fontos, hogy bevonjuk ebbe a gondolkodásba az 
érintett szereplőket. Ezért már korábban létrejött a Nemzeti Vallásturisztikai Fórum és 
a Tanács, ami minden évben összeül azért, hogy a legfontosabb irányokat megvitassa. 
Én szeretném ezt regionális szintre bontani, hogy ne egy országos nagy fórumot 
tartsunk, hanem regionálisan, a hálózatosodás, a közös regionális együttműködés 
erejét kihasználva tudjunk egymásról azokon a helyeken is, ahol például lehetőség van 
arra, hogy egy-egy kiemelt vallásturisztikai hely, egy-egy zászlóshajó magával tudja 
húzni a kisebb helyeket, a látogatók előtt kevéssé ismert helyeket.  

Öt fő stratégiai irányt azonosítottunk a hazai Vallásturizmus Intézkedési Terv 
keretében, ezt elmondanám önöknek, mind az öt fontos. Az első a hazai vallásturizmus 
általános népszerűsítése, hogy Magyarország mint kiemelt vallási helyszín jelenjen 
meg mind a hazai, mind a külföldi turisták szemében. A második a vallási értékkincsek 
láthatóvá és elérhetővé tétele a potenciális látogatók számára. A harmadik a vallási 
értékek szakrális részének vonzóvá tétele komplex értékajánlatokkal, csomagajánlatok 
segítségével, az intézményi-szakmai feltételek biztosítása, melyek a vallási és 
turisztikai szereplők közötti kommunikáció fejlesztését, valamint a felekezeteken 
átívelő kooperációt célozzák. Nagyon fontosnak tartom, itt a legfontosabb, a négy nagy 
történelmi felekezet, a katolikus, az evangélikus, a református és a zsidó felekezet 
közötti párbeszédet, együttműködést, hiszen számos településen sok, több felekezetnek 
van olyan vallásturisztikai értékkincse, amelyet érdemes lenne sokszor közösen 
bemutatni, és nem elkülönülten egymástól. Az ötödik, az utolsó a fokozott figyelem a 
hazánkban megrendezésre kerülő kiemelt nemzetközi események kínálta lehetőségek 
kihasználására. Gondolok itt például a nemrégiben megrendezett Eucharisztikus 
Kongresszusra, számos ifjúsági találkozóra, zenei rendezvényekre, Ars Sacra 
fesztiválra, kulturális rendezvényekre, múzeumok éjszakája és így tovább. 

Ezek olyan meglévő kulturális események, olyan nemzetközi érdeklődést is 
vonzó események, amelyek alapján még jobban bemutatásra kerülhet az az értékkincs, 
amely hazánkban ezen a területen fellelhető.  

Nagyon fontosnak tartom azt, hogy az intézkedési terv megvalósításában 
minden szakmai és egyházi partnerrel együttműködjünk, a kormányzaton belül 
gondolok akár a Turisztikai Ügynökségre, a társszervekre, olyan minisztériumi 
szervezeti egységekre, például a területfejlesztésre, például az egyházügyi 
államtitkárságra és így tovább, akikkel kiváló a munkakapcsolat is, mert önállóan, 
önálló zárványként, szervezeti egységként ezt a munkát nem lehet elvégezni.  
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Kiemeltnek tartom a Kárpát-medencei értékkincsek közös adatbázisba történő 
rendezését is, hiszen nemcsak Magyarországon állnak rendelkezésre olyan épített 
örökségek, olyan szakrális helyek, amelyek kiemelt érdeklődésre tartanak számot. A 
magyar értékkincs túlterjed a jelenlegi országhatárokon, ezért is fontos, hogy az elmúlt 
12 évben számos helyen a határainkon túl is - Erdélyben, a Felvidéken, a Vajdaságban, 
Kárpátalján - valósultak meg olyan egyházi fejlesztések, gondoljunk itt például akár 
Csíksomlyóra, vagy kerültek kijelölésre olyan turistaútvonalak, zarándokútvonalak, 
amelyek mind-mind a magyarországi, a magyar nemzeti, illetve a külföldi érdeklődő 
közönség számára is nyitva állnak és nyitottak.  

Én önöktől azt szeretném kérni, hogy a parlament eszközeivel támogassák a 
munkánkat. Megköszönöm az eddigi együttműködést is, elnök úrnak különösen, és 
kívánom azt, hogy minél több olyan sikert tudjunk közösen elérni, amikor is be tudjuk 
mutatni azokat az értékkincseinket, amelyek rendelkezésre állnak, és a keresztény 
Magyarország identitását tovább erősítve mind a gazdaság eredményeit, mind a lelki 
eredményeket, mind pedig azokat a turizmusban fontos mérőszámokat is növelni 
tudjuk, ami, azt gondolom, hogy mindannyiunk közös érdeke. Köszönöm a lehetőséget, 
elnök úr. 

 
ELNÖK: Köszönjük szépen miniszteri biztos úrnak a beszámolót. Most pedig a 

bizottság tagjaié a lehetőség, hogy feltegyék kérdéseiket, vagy elmondják véleményüket 
a napirenddel kapcsolatban. Elsőként Csárdi Antal képviselő úr kér szót, parancsoljon! 

Kérdések, hozzászólások 

CSÁRDI ANTAL (LMP): Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Bizottság! Tisztelt 
Miniszteri Biztos Úr! Az első mondat a gratuláció, én magam is gratulálok a 
kinevezéséhez, valamint nagyon szépen köszönjük a beszámolóját.  

Egyetlen egy rövid és egyszerű kérdésem volna, hogy az Ön által most 
bemutatott stratégia elérhető-e valamilyen nyilvános helyen. Illetve, ha esetleg nem 
publikus, akkor a bizottság tagjai megkaphatják-e ezt? Köszönöm. 

 
ELNÖK: Köszönöm. Kérdezem, hogy az albizottság tagjai részéről van-e még 

bárkinek kérdése vagy véleménye. (Jelzésre:) Parancsoljon, képviselő úr.  
 
VARGA GÁBOR (Fidesz): Köszönöm. Kormánybiztos úrnak szeretnék egyrészt 

gratulálni, másrészt pedig sok sikert kívánni a munkájához. A választókerületemben 
egy nagyon kis település, szinte a legkisebb település Alsószentiván, amelyik a fatimai 
Szűz Mária-kegyhelyről származó kegytárgyat próbált az elmúlt ötvenvalahány évben 
megbújtatni, elbújtatni a figyelő szemek elől.  

Az elmúlt években sikerült egy olyan látványos fejlesztést végrehajtani a 
településen Spányi Antal püspök úrnak köszönhetően, amellyel a májustól októberig 
tartó szezonban, turistaszezonban, illetve kegyhelyjáró szezonban látványosan 
megugrik a kegyhelylátogatók száma, és egy olyan turistaútvonal képe rajzolódik ki a 
Duna mentén, amely kapcsán ez a kegyhely is látogathatóvá válik, illetve ez egy olyan 
összekapcsolt turistaútvonal, zarándokútvonal része, amely már kezdi bontogatni a 
szárnyait.  

Én szeretném kormánybiztos urat arra kérni, hogy azt a stratégiát is figyelembe 
véve, amelyet az ellenzéki képviselő úr kért, ezt is beleépítve, még nagyobb figyelemmel 
legyenek ezekre az apróbb, kisebb településekre is, ahol ilyen vallásturisztikai… Ezekről 
nem mondhatjuk azt, hogy nemzetköziek, de az országon belül igenis fontosak, és az 
én választókörzetemben, illetve Fejér megyében és a közeli Tolna megyében igenis 
látogatottak, hiszen azt mondom, hogy alkalmanként több százas, majdnem ezres 
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zarándokhellyé válik 13-án ez a zarándokhely, májustól októberig, úgyhogy szeretném 
kérni, hogy a továbbiakban is nézzük meg és segítsük azt, hogy egyrészt milyen, ehhez 
a kegyhelyhez kapcsolódó, másfelől vallási-turisztikai állomásokat tudunk a környéken 
létrehozni. Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm. Kérdezem, van-e még bárkinek kérdése, hozzászólása. 

(Nincs ilyen jelzés.) Ha nincs, akkor én is szeretném a magam részéről ezt megtenni.  
Először is, én is szeretném megköszönni miniszteri biztos úrnak a beszámolót 

és a rövid tájékoztatót arról a vallásturisztikai intézkedési tervről, amiben a munka 
megkezdődött. Én azt gondolom, amit mindannyian tudunk, hogy az utóbbi évek is 
bebizonyították azt, hogy a turizmus milyen sérülékeny szektor.  

Tudjuk azt, hogy a turizmus a béke iparága. Láttuk azt, hogy amikor a Covid 
bejött, milyen hamar roppant össze - ezt bizony ki kell mondani - a Magyarországra 
külföldről érkező turisták látogatása, és bizony most a háborús helyzet, a közeli 
háborús helyzet se tesz jót a szektornak, de megkerülhetetlen a turizmus 
Magyarországon, a GDP-nek is egy nagyon jelentős hányadát adja, és ennek egy nagyon 
fontos eleme a vallásturizmus.  

Azt gondolom, hogy nagyon sok választókerületben, nagyon sok településen 
vannak olyan rejtett vallásturisztikai értékek, amelyekre eddig talán azért nem tudott 
egy kis reflektorfény kerülni, mert nem volt meg a gazdája, aki ezeknek a 
menedzselését, mert ezt is menedzselni kell meggyőződésem szerint, fel tudta volna 
vállalni, és én azt várom ettől az intézkedési tervtől és miniszteri biztos úr munkájától, 
hogy felderítésre kerülnek Magyarországon ezek a rejtett vallásturisztikai értékek, és 
minél inkább hozzáférhetőek lesznek az emberek számára. Illetve fontosnak tartom 
azt, amit el is mondott, hogy az egyházak és az önkormányzatok közötti kommunikáció 
erősítése nagyon fontos ezen a területen.  

A most következő pápalátogatás pedig, azt gondolom, egy olyan horderejű 
esemény, ami a sportvilágban összehasonlítható talán egy Európa-bajnoksággal vagy 
egy világbajnoksággal, és bizony az országimázs szempontjából is nagyon jelentős, 
mert Magyarországon lesz a világ szeme Ferenc pápa látogatása miatt. Tehát én abban 
bízom, hogy ez nagyon jól fog sikerülni, és Magyarország jó hírét tudjuk ezzel erősíteni.  

Még egyszer köszönöm a beszámolót, és akkor megadnám a szót miniszteri 
biztos úrnak a válaszadásra.  

Nacsa Lőrinc válasza 

NACSA LŐRINC, a Nemzeti Vallásturizmus Intézkedési Terv megvalósításához 
szükséges intézkedések koordinációjáért felelős miniszteri biztos: Köszönöm szépen, 
elnök úr. Köszönöm a kérdéseket, képviselőtársaim.  

Csárdi képviselő úrra reagálnék először. A legelőször nyilvánosságra hozott 
„Turizmus 2.0” stratégia, amit biztos képviselő is ismer, egyik alfejezete a 
vallásturizmus, ez a gerince; egy 32 oldalas fejezet az, ami a vallásturizmusról szól, ez 
2021 tavasza óta nyilvános. Ez alapján indult el az intézkedési terv kidolgozása, és aztán 
a Covid utáni aktualizálása. A vezetői összefoglaló is hozzáférhető, természetesen 
elküldjük, és a teljes intézkedési terv is, ha jól emlékszem, az átadás után, a jövő héten 
lesz nyilvános a régiókra való lebontással, addig pedig a „Turizmus 2.0”-nak ez a 32 
oldalas fejezete az, ami megszabta az irányokat az intézkedési tervhez.  

Varga képviselő úrnak: nagyon fontos, amit kiemelt. Meghatároztuk azt, hogy a 
látogatottságban kisebb helyekre, de vallásilag fontos helyekre is nagy fókuszt kell 
helyezni. Az idei évben a gazdálkodási, gazdasági lehetőségekhez mérten látjuk, hogy 
nehéz helyzetben van a költségvetés az energiaárak és a szankciók miatt. A 
lehetőségekhez mérten szeretnénk egy olyan pályázatot elindítani, amely pont ezeknek 
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a kicsi helyeknek segít abban, hogy egy-egy lépést előre tudjanak lépni, akár egy audio 
guide-ra, egy applikációra, irányítótáblákra vagy egy angol nyelvű honlapra van 
szükség és így tovább. Tehát egy olyan pici, viszonylag kis összegű, de nagy segítséget 
jelentő támogatást szeretnénk az idén elindítani, hogy pont a zászlóshajók alatti, 50-
100-150 leglátogatottabb kisebb helyre fókuszál ez a fejlesztés. Ez a fejlesztés, hogy jól 
értsük, nem a tégla meg a beton, hanem a szoftver, ha így érthető; azért, hogy előre 
tudjanak lépni kínálatban, élményben és tartalomban, és megtalálják azokat a 
fejlesztési lehetőségeket, amelyek akár a mai kor kihívásait, hiszen már olvasunk a 
turizmus kihívásairól szóló bármilyen nemzetközi dokumentumot is, akár olyan 
vallásturisztikai, vallásturisztikával foglalkozó cikkeket jelentenek, amelyek kiemelt 
vallásturisztikai országokban születnek - Izrael, Olaszország és így tovább -, és akkor 
látjuk azt, hogy nagyon sokan a digitális fejlesztés irányába mozdulnak el, hiszen a 
meglévő értékkincseket megpróbálják közelebb hozni a digitális eszközökhöz, és ilyen 
módon ezek a fejlesztések nagyon fontosak.  

Azt is látjuk, hogy talán az elnök úr által is említett turbulens időszakban, 
járványok, háborúk, veszélyek kora, egyre nagyobb az érdeklődés a zarándoklatok 
iránt, és egyre több helyen jelölnek ki olyan zarándokutakat, amelyek összekötik 
Magyarország számos olyan gyönyörű vidékét, amelyeket mindenképpen érdemes 
felfedezni.  

A kisebb helyekkel kapcsolatban hadd osszak meg akkor én is egy dilemmát és 
egy problémát a képviselőtársaimmal. Itt nagyon fontos arra megoldást találni, hogy 
nagyon sokszor ezeknek a kisebb helyeknek nincs bevételtermelési képességük, illetve 
nincs arra fedezetük, hogy mondjuk, nyitva tartsanak folyamatosan. Tehát itt a nagyon 
pontos adatbázis, a telefonos előzetes bejelentkezés rugalmassága és a láthatóvá tétel 
egy olyan kihívás, amivel küzdenünk kell, hiszen nyilván nem a tihanyi apátságnak 
okoz az problémát, hogy hogyan fogadja a látogatókat. De a képviselő úr által említett 
példák is kiválóak abból a szempontból, hogy ott tudnunk kell abban közösen dolgozni 
az önkormányzatok segítségével, az egyházmegye, egyházkörlet segítségével és a 
kormányzat segítségével, hogy ezek a helyek ne csak ott legyenek, ne csak információ 
legyen róluk, hanem ha valaki odamegy, akkor ne kelljen abban csalódnia, hogy zárva 
találja ezeket a helyeket, nem megközelíthetőek ezek a helyek, nem veszik föl azt a 
telefont, ami meg van adva, ha valaki be szeretne jutni ezekre a zarándokhelyekre. 
Ezért nagyon fontos, hogy ebből a szempontból jobban láthatóvá tegyük ezeket a kisebb 
helyeket is, hiszen rendkívül sok értékünk van azokban a falvakban, azokon a 
kistelepüléseken, amelyekből egy jó példát hozott a képviselő úr. Mi ebben szeretnénk 
dolgozni és ebben szeretnénk a következő időszakban is előrehaladni. Köszönöm 
szépen. 

 
ELNÖK: Köszönjük szépen a válaszokat. Amennyiben nincs több hozzászólási 

igény, akkor a napirendi pontot lezárom, és köszönöm miniszteri biztos úrnak, hogy itt 
volt közöttünk. 

Rátérnék a következő napirendi pontra, az egyebekre. Szeretném az 
albizottságot tájékoztatni arról, hogy nagyon nagy tisztelettel várom minden 
albizottsági tag javaslatait, ötleteit a Turisztikai Albizottság munkájával kapcsolatban. 
Feltétlen tervezem még a tavaszi ülésszakban a Magyar Turisztikai Ügynökség 
képviselőinek meghívását, hogy a turizmus magyarországi helyzetéről, egy aktuális 
helyzetről tőlük is egy tájékoztatót kaphassunk még a következő, előttünk álló néhány 
hétben.  

Kérdezem, hogy van-e bárkinek az egyebek között hozzászólnivalója. (Nincs 
jelzés.) Amennyiben nincs, akkor az ülést lezárom.  
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Az ülés berekesztése 

Mindenkinek eredményes napot kívánok! Köszönöm szépen, hogy részt vettek 
az ülésen. 

 
(Az ülés befejezésének időpontja: 11 óra 53 perc) 

  
Barcza Attila  

az albizottság elnöke 

Jegyzőkönyvvezetők: Madarász Mária és Földi Erika 


